
گروه اقتصادی -  علیرضا پیمان 
پاک در نشســت خبری اظهار کرد: در 
ســال ۱۴۰۰، صادرات غیرنفتی کشور 
۴۸ میلیــارد دلار و واردات ۵۳ میلیارد 
دلار بــود و تراز تجاری به بیش از ۱۰۳ 

میلیارد دلار رسید.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایران با اشــاره به رشــد صــادرات به 
بازار کشــورهای همسایه، از رشد ۶۵ 
درصدی صادرات به عمان و رشد ۱۴۰ 
درصدی صادرات بــه ترکیه خبر دا و 
گفت: فرصت های جدید صادراتی بر 
اساس تغییرات و بحران های جهانی و 
رشد صادرات به بازارهای جدید ایجاد 
شده که در همین رابطه شاهد رشد ۷۰ 
درصدی صادرات به اندونزی، رشــد 
۱۵۰ درصدی صادرات به غنا و رشــد 
۵۰۰ درصــدی صــادرات به آفریقای 

جنوبی بودیم.
وی با اشــاره به رشــد صادرات 
خدمــات فنی و مهندســی، افزود: در 
سال ۹۹، میزان صادرات خدمات فنی 
و مهندسی، ۴۸۰ میلیون دلار بود که در 
ســال ۱۴۰۰ این میزان بــه بیش از ۲.۳ 
میلیارد دلار رســید و در سال ۱۴۰۱ نیز 
افزایش صادرات این بخش به واسطه 
قراردادهای جدید ادامه خواهد داشت.

پیمان پاک با اشاره به احیای اداره 
کل خدمات فنی و مهندســی، گفت: 
بیــش از ۲۰ میلیارد دلار برای صادرات 
خدمات فنی و مهندسی هدف گذاری 
صورت گرفته کــه اگر منابع صندوق 
توسعه ملی و همراهی سایر دستگاه ها 
لحاظ شــود، امسال ۵ تا ۶ میلیارد دلار 
صادرات از این بخش خواهیم داشت. 
همچنین طبق برنامه ریزی های انجام 
شده کشــور عراق می تواند میزبان ۱۰ 
میلیــارد دلار از ایــن ۲۰ میلیارد دلارِ 
هدف گذاری شــده، باشد. وی تاکید 
کرد: تلاش داریــم پروژه های جذاب 
اقتصــادی در ایــن بخــش را معرفی 
می کنیم و از شرکت ها در زمینه مسائل 
تضمینی و حقوقی حمایت کنیم. معاون 
وزیر صمت با اشــاره به فعال شــدن 
کریدورهای تجاری از جمله کریدور 
شــمال_جنوب و شــرق به غرب با 
همراهی وزارت امور خارجه و وزارت 
راه و شهرسازی، گفت: به واسطه فعال 
شدن این کریدورها و ایجاد فرصت های 
تجارت خارجی، درآمد کشــور از این 
بخش در سال گذشته ۲.۵ برابر شد که 

لازم است همچنان افزایش یابد.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایــران تاکید کرد: برنامــه ریزی هایی 

بــرای مانع زدایی هــای تجاری انجام 
شــده است که شــامل تغییر در روند 
برگشــت ارز صادراتی، تســهیلات 
گمرکی، حمایت ها در خارج از کشور، 
تسهیل روادید، ایجاد پشتیبانی و امضای 

موافقت نامه می شود.
وی افزود: مشــکلاتی همچنان 
وجود دارد و برخی از دستگاه ها هنوز 
در مسیر گشایش تجارت خارجی قرار 
نگرفته اند، زیرا این مســیر را درســت 
نمی دانند و آن را نقد می کنند که در این 

زمینه به دنبال جلب حمایت هستیم.
پیمان پــاک بــا تاکید بــر اینکه 
فرصت های جدی پیــش روی ایران 
اســت، تصریح کــرد: افزایش ارزش 
افــزوده کالاهــا از برنامه های تجاری 
کشــور اســت که نیاز به زمان دارد، اما 
در طولانــی مدت می تواند صادرات را 
از خام فروشی به تولیدات بیشتر سوق 
دهد تا ســود صعــودی در تجارت به 

دست بیاوریم.
پیمان پاک با اشاره به جنگ روسیه 
و اوکراین و لــزوم تأمین منابع غذایی 
افزود: با توجه به اینکه احساس می شد 
مســائل بین روسیه و اوکراین طولانی 
شــود در نتیجه با کمک وزارت جهاد 
در خصوص تأمین اقلامی مانند روغن، 

گندم و جو توافقات خوبی با روســیه 
برای تأمین این محصولات از کشــور 

روسیه انجام شد.
وی بیــان کرد: همچنیــن برای 
تســریع در تجــارت آزاد با اوراســیا 
توافقــات خوبی انجام شــد تا پیش از 
پایان سال ۲۰۲۰ توافقنامه تجارت آزاد 

با اوراسیا امضا شود.
معــاون وزیــر صمت بــا بیان 
اینکه فعال ســازی حــوزه خزر یکی 
از مســائل اصلی است، گفت: بهترین 
مســیر برای صادرات به روسیه مسیر 
دریایی اســت در نتیجه در ســفر اخیر 
به روسیه در خصوص تجهیز اولیه در 
نــاوگان حمل و نقل با توجه به حضور 
مدیریت دو کشتیرانی توافقات خوبی 
شــد تا از ظرفیت های خالی بنادر ایران 
صــورت گیرد. پیمان پــاک ادامه داد: 
همچنین در رابطه با تجارت با روســیه 
فرصت های خوبی برای احیای صنایع 
ما در بخش های ریلی، صنعت خودرو، 
معدنی و غیره انجام شد و در بعضی از 
حوزه ها نیز مقرر شــد تا در حوزه هایی 
ماننــد دارو که مــا در وضعیت خوبی 
هســتیم از طریق انتقال دانش فنی آنها 

از دانش ما بهره بگیرند.
وی افــزود: موضــوع بعدی در 
رابطه با روســیه توافق چند جانبه ما با 
 CIS روســیه، بلاروس و کشورهای
برای احیا کریدور شمال به جنوب بود، 
که یک پتانســیل بسیار بالا برای درامد 
چند میلیــارد دلاری در بحث تکمیل 
کریدورها وجود دارد. پیمان پاک افزود: 
همچنین بــه زودی توافقنامه تجارت 
ترجیحی بین ایــران و آذربایجان هم 
امضا می شود. رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران با اشاره به مانع زدایی ها در 
مسیر تجارت گفت: موانع به خصوص 
در بخش برگشــت ارز شناسایی شده 
اســت و همچنین مباحــث مربوط به 
حمایت های تجار مطرح شــده است 
و اقدامات زیادی در خصوص تسهیل 
قوانین و مقررات انجام شــده اســت 
البته باید بدانیم چالش ها و مشــکلات 
وجود دارد و هنوز برخی از دستگاه ها 
و مجموعه ها نیم پذیرنــد که اولویت 
اول تجــارت خارجی اســت و حوزه 
تجارت خارجی اســت کــه می تواند 
بسیاری از مشکلات را کار کنند و هنوز 
با دیدگاه های تهدیدی و محدودسازی 
به این حوزه نــگاه می کنند و برخی از 
سیاســت های مانع زدایــی در حوزه 

تجارت مورد نقد قرار می گیرد.
معاون وزیر صمــت اظهار کرد: 
در بحث تجارت خارجی فرصت های 
جدی پیش روی ما است، البته برخی از 
اقدامات برای رسیدن به حصول نتیجه 

زمان بر اســت و ممکن است آثار آن به 
تدریج آغاز شود.

بخشی از صادرات ما فروش 
در کارخانه اســت، بــه این کار 

صادرات نمی گویند
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایــران تصریح کرد: امروز بخشــی از 
صادرات ما فروش در کارخانه اســت، 
به این کار صادرات نمی گویند اگرچه 
باعث ارز آوری می شــود و لذا باید این 
رویه را تغییر داد. ما در بعضی از حوزه ها 
محصول برای صادرات تولید می کنیم 
اما در بعضی از حوزه ها که در آن مزیت 
داریم باید رویکردمان صادرات محور 
باشــد مانند لبنیات، خشکبار، صنایع 
غذایی، دانش بنیان، تجهیزات پزشکی 

و در این حوزه ها نباید مازاد تولید فقط 
صادر شود بلکه باید به دیدگاه صادراتی 

این محصولات را تولید کنیم.
وی افزود: تغییر رویکرد کشــور 
در زمینــه تولید برای صادرات یکی از 
اولویت های ســازمان توسعه تجارت 
اســت و لذا یک سری از پروژه ها برای 
توســعه صادرات انجام شده است تا 
رویکرد تولیدی صادرات محور تبیین 
شود. رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران گفت: در این فرآیند به اســتفاده 
از کشــورهای اطراف توجه می کنیم و 
فرصت خوبی در حوزه اوراسیا برای ما 
به وجود آمده است و در حوزه ریاست 
جمهوری و معاونت اول متمرکز شده ایم 
تا جهش صادراتی در کشورهای حوزه 
اوراسیا ایجاد کنیم و همچنین با توجه 
به وجود آمدن فرصت های سیاســی 
توســعه صادرات به کشورهای حوزه 

خلیج فارس را افزایش دهیم.
وی بــا اشــاره بــه اســتفاده از 
ظرفیت هــای بخــش خصوصی بیان 
کرد: از ابتدای کار ما در سازمان توسعه 
تجارت در سیاست سازی ها و در همه 
جلسات از نمایندگان بخش خصوصی 
اســتفاده کرده ایم بطوری که در کوتاه 
مدت نیز رضایت مندی از سوی بخش 

خصوصی ایجاد شده است.
رئیــس کل ســازمان توســعه 

تجارت ایران با اشــاره به شعار امسال 
در خصــوص دانش بنیان و اشــتغال 
آفریــن گفــت: یکــی از کارهای ما 
صادرات محصولات دانش بنیان است 
اما این صــادرات در طولانی مدت در 
تجارت مشخص می شود ضمن اینکه 
باید حمایت هایی از قبیل مشــوق های 

صادراتی از آن صورت بگیرد.
پیمان پاک اظهار کرد: سال گذشته 
حوزه نمایشگاه بین المللی و صندوق 
ضمانت صادرات به ســازمان توسعه 
تجارت ملحق شد و رویکرد آن ها را به 

رویکرد بین المللی تغییر داده ایم.
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران بیان کرد: وقتی یک حوزه جذاب 
می شــود همه حــوزه تخصص خود 

را رهــا می کند و به حــوزه جذاب رو 
می اوردند بطوری که در دوماه آخر سال 
گذشته مشــاهده کردیم که یک سری 
دستگاه های بی ربط خواستند که هیأت 
تجاری به کشورهای مختلف اعزام کنند 

که این موضوعات باید اصلاح شود.
وی افزود: الان صندوق ضمانت 
صادرات ما به غیر روش ســنتی قبل، 
صندوق با طرف های متناظر در کشورها 
قراردادهای حقوقی امضا می کند و آن 
صندوق ها تاجر کشور هدف را تضمین 
می کند و در صورت بروز اختلاف، قابل 
حل اســت و ریسک ها را به این وسیله 
کاهش داده ایم. پیمان پاک گفت: در این 
تجارت خیلی از کشــورهای اروپایی 
علاقمند بودند اما همه چیز را به برجام 
مرتبط دانســتند اما هیچ کشــوری در 
آمریکای لاتین، آســیا، آسیای جنوب 
شرق، آفریقا با سر موضوع توافق برجام 
صحبت نکردند و بسیاری از کشورهای 
همسایه عنوان می کردند که ما برخی از 
کالاها را می خواستیم از شما خریداری 
کنیم اما اعلام می شــد که ممنوع است 
و بیشــتر مســائل این چنینــی را بیان 
می کردند. وی افــزود: با توجه به نیاز 
کشــور به بسیاری از اقلام اصلی حوزه 
صادرات مثل فولاد، مصالح ساختمانی 
امسال باید بتوانیم ساز و کاری را ایجاد 
کنیم که هم سهم رشد صادرات را بیشتر 

کنیم و هم بازارها را پایدار و نفوذ بسیار 
خوبی را در کشــورهای هدف داشته 
باشیم و در بسیاری از کشورها خودمان 
را بــه تأمین کننده دســت اول و پایدار 

برسانیم.
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایــران بیان داشــت: ۱۳ میلیــارد دلار 
افزایش صادرات در ســال گذشــته 
داشــتیم و برنامه هایی نیز برای حفظ و 
ادامه افزایش صادرات خواهیم داشت.

دولت به دنبــال محدودیت 
صادرات نیست

وی در مــورد وضــع عوارض 
صادراتی بیــان کرد: ایــن تصمیم را 
ســتاد تنظیم بازار اتخاذ کرده اســت و 
ایــن تصمیم بر اســاس جهش قیمت 

صادراتــی کالاهای خــام و نیمه خام 
گرفتــه شــد و این جهــش صادراتی 
ســود مضاعفی را نصیب شرکت های 
صادرکننده می کــرد و لذا این نگرانی 
وجود داشت که به واسطه این افزایش 
صادرات بازار داخلی از کالا تهی شود.

پیمان پــاک اظهار کــرد: دولت 
قــول داده که بــرای کالاها ممنوعیتی 
صادرات ایجاد نمی کند بلکه با عوارض 
محدودیت صادراتی ایجاد می کند لذا 
با توجه به شــرایط پیش آمده عوارض 
صادراتی تعیین شد و عوارض سهمی 
از ســود مضاعف آن مجموعه بود. اما 
ما با برخی از عــوارض مثل عوارض 
آب مجازی مخالف هســتیم بلکه باید 
عوارض به صورتی مدیریت شــود که 
صنعت را به ســمت ایده ال ما هدایت 
کند و به همین دلیل فرمولی تعیین شد 
تا بخشــی از ســود صادراتی به عنوان 
عوارض دریافت شــود البته برخی از 
حوزه ها در زمینه عــوارض صادراتی 
نیازمند اصلاح اســت اما در خصوص 
عوارض صادراتی خام فروش ها به نظر 
می رسد این عوارض برای جلوگیری از 
خام فروشی وجود داشته باشد و دولت 
بر حاشیه سود عوارض صادراتی تعیین 
کرده است. معاون وزیر صمت گفت: 
قطعاً بــرای هدایت خام فروشــی به 
زنجیــره ارزش باید صادرات آن دارای 

عوارض باشد اما در حوزه صنایع پایین 
دستی نیازمند اصلاح است ضمن اینکه 
عوارض مقطعی اســت و بعد از سه ماه 
بازنگری می شــود و مسائل جدیدی 

مطرح می شود.
وی افزود: کشورهایی مانند هند، 
روسیه، امارات، قطر در اولویت افزایش 

تعداد رایزنان بازرگانی قرار دارند.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایران بیان کرد: تجارت به عراق رشــد 
خوب داشته اســت و در سال گذشته 
۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون رشــد صادراتی به 
این کشور داشتیم و در این کشور ۴ مرکز 
تجــاری در بغداد، نجف، کربلا و اقلیم 

کردستان ایجاد کرده ایم.
پیمــان پــاک افــزود: در حوزه 
صــدور خدمات فنی و مهندســی نیز 
۱۰ میلیارد دلار از ۲۰ میلیارد دلاری که 
برای توســعه صادرات خدمات فنی و 
مهندسی پیش بینی شده در عراق قابل 

تحقق است.
سال ها از جیب صادرکننده 
کشور سوبســید به جیب وارد 

کننده داده شده است
وی اظهــار داشــت: اگر کالایی 
افزایش قیمت داشــته باشــد به بهانه 
صادرات، کســی که بیشــترین نفع را 
می برد واردکننده است. سال ها از جیب 
صادرکننده کشــور سوبسید به جیب 
وارد کننده داده شــده است. چه کسی 
الان شــاکی است وارد کننده اپل، وارد 
کننده گوشی بالای قیمت ۶۰۰ دلار، در 
حالی که ۲ هزار صادرکننده خشــکبار 
و میوه و تره بار در این ســه سال آسیب 
دیده اند و چرا باید ارز خود را در سامانه 
نیما عرضه کننــد و هیچکس هم درد 
آن ها را نفهمــد. لذا ما اجازه نمی دهیم 
که کســانی کــه ارز ۲۳ هزار تومانی از 
ســامانه نیما می گیرد برای گوشی اپلی 
که حضرت آقا اشاره می کنند نباید وارد 
شــود و نباید برای واردات آن ارز داده 
شــود، می رود تلاش کنــد تا دوباره از 
ســامانه نیما ارز بگیرد و لذا دوباره وارد 
کننده کالای لوکس خواستار ارز نیمایی 

می شود.
پیمــان پاک اظهار داشــت: برای 
صــادرات به کشــورهای اروپایی نیز 
برنامه داریــم و در این بخش هم برای 
صادرات و هم برای اســتفاده از منابع 
برنامه داریم و منابع را در فضای واردات 
نمی اوریــم و آن منابع وارد بخش های 
زیرساختی مثل خطوط تولید، نوسازی 

و تجهیز فرآیندهای تولید می شود.
وی گفــت: یک مــاه آینده اتفاق 
خوبی در حوزه تجــارت خارجی به 
وجــود می آید و خبــر آن را به زودی 

خواهیم داد.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی -روند صعودی بازار ســرمایه باعث افزایش ارزش 
واقعی ســهام عدالت نیز شده و درحالی که ارزش واقعی سهام ۲۹۲ هزار 
تومانی در اواسط فروردین ماه بیش از ۱۱ میلیون تومان بود، طبق آخرین 

امار به بیش از ۱۲ میلیون تومان رسیده است. 
پس از آزادسازی سهام عدالت، مشمولان این سهام که روش مستقیم 
را برای مدیریت ســهام خود انتخاب کرده بودند، می توانند با مراجعه به 
ســامانه www.samanese.ir ارزش واقعی ســهام و جزییات دارایی 

خود را مشاهده کنند. 
این ارزش یکســان نیست و تحت تاثیر نوســانات بازار افزایشی یا 
کاهشی می شود. برای مثال، ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه یک 
میلیون تومانی در ۲۰ اســفند ســال ۱۳۹۹، ۱۸ میلیون و ۷۸۰ هزار تومان 
قیمت داشت، در حالی که قیمت این سهام در ۱۶ تیرماه سال ۱۴۰۰ تا ۱۴ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان کاهش یافته بود. سهامی که در روزهای نخستین 
آزادسازی سهام عدالت یعنی اردیبهشت  ماه و خرداد ماه سال ۱۳۹۹ بیش 

از ۲۰ میلیون تومان قیمت داشت.
در این راســتا، در یازدهم مهرماه سال گذشــته ارزش واقعی سهام 
عدالــت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانــی بیش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان و در ۲۸ آبان ماه حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشت. 

اما روند نزولی در بورس باعث کاهش این ارزش شد. 
بــه طوریکه ارزش واقعی ســهام عدالت بــه ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی در ۲۹ بهمن ماه سال گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت 
داشــت.در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی این سهام با ارزش 
اولیــه ۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه به 
صعود بازار در روزهای گذشته، این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ هزار 

تومان رسیده است.
البته همچنان امکان فروش این ســهام برای مشمولان وجود ندارد و 
این افراد همچنان باید منتظر تصمیم مســئولان برای تعیین تکلیف سهام 

عدالت باشند.

صعود بورس چه تاثیری روی ارزش 
سهام عدالت گذاشت؟

دولت قول داده که برای کالاها ممنوعیتی صادرات ایجاد نمی کند بلکه با عوارض محدودیت 
صادراتی ایجاد می کند لذا با توجه به شرایط پیش آمده عوارض صادراتی تعیین شد و عوارض 
سهمی از سود مضاعف آن مجموعه بود. اما ما با برخی از عوارض مثل عوارض آب مجازی 
مخالف هستیم بلکه باید عوارض به صورتی مدیریت شود که صنعت را به سمت ایده ال ما 
هدایت کند و به همین دلیل فرمولی تعیین شد تا بخشی از سود صادراتی به عنوان عوارض 
دریافت شود البته برخی از حوزه ها در زمینه عوارض صادراتی نیازمند اصلاح است اما در 
خصوص عوارض صادراتی خام فروش ها به نظر می رسد این عوارض برای جلوگیری از 
خام فروشی وجود داشته باشد و دولت بر حاشیه سود عوارض صادراتی تعیین کرده است.

معاون وزیر صمت:

سال ها از جیب صادرکننده،یارانه به 
جیب وارد کننده داده شده است

معاون وزیر صمت گفت: اگر منابع صندوق توسعه ملی و همراهی سایر دستگاه ها لحاظ شود، 
امسال ۵ تا ۶ میلیارد دلار صادرات از بخش خدمات فنی و مهندسی خواهیم داشت.

 

گروه اقتصادی - معاون گمرکی 
گمــرک ایران تاکید کــرد: گمرک به 
عنوان ســازمان مجری سیاست های 
دولــت در تجــارت خارجی با ۱۴۰ 
گمرک در اقصی نقاط کشــور، با ارائه 
تسهیلات بیشتر و کاهش هزینه های 
ترخیص کالا به روان سازی تجارت و 

رونق اقتصادی کمک می کند.
فرود عســگری، معاون گمرک 
ایران گفت: در ارتباط با نقش گمرک 
در رونق اقتصادی، هر چه این سازمان 
بتواند با تسهیلات بیشتر به روان سازی 
تجارت کمک کند، کاهش هزینه های 
ترخیــص کالا و در نهایت بهای تمام 
شده محصول را به دنبال دارد که کمک 
به واحدهای تولیدی و رشد اقتصادی 

را به همراه خواهد داشت.
وی ادامه داد: گمرک تلاش کرده 
تــا از ظرفیت های قانون امور گمرکی 
و قانون رفــع موانع تولید بهره بگیرد 
و تســهیلاتی را به فعــالان صادرات 
و واردات ارائــه دهد. معاون گمرک 
ایــران در مورد تســهیلات گمرک 
در رویه صادرات اظهار داشــت: در 
بخش صادرات یکی از تســهیلات 
گمرک برای کاهش هزینه ها، ارزیابی 
کالاهای صادراتی در محل تولید و در 

محل کارخانه ها و انبارهای واحدهای 
تولیدی اســت، این اقدام کمکی موثر 
برای تولیدکنندگان به شــمار می آید، 
گمرک با اخذ ضمانت نامه بابت اخذ 
عــوارض صادراتی کالا هم می تواند 
کمبود نقدینگی واحدهای صادراتی 
را تا حدودی جبران کند و واحدهای 
تولیــدی می تواننــد از این ظرفیت 
که رئیس کل گمرک در اوایل ســال 
جاری بخشنامه ای صادر کردند، بهره 
بگیرند. به گفته عسگری، بهره مندی 
صادرکنندگان از تسهیلات مدیریت 
ریسک، از جمله موارد دیگری است 
که گمرک با قرار دادن اظهارنامه های 
واحدهای تولیدی در مسیر سبز برای 
آنان قائل شده است که کمترین ایستایی 
در گمــرکات کالاهای صادراتی را به 

همراه خواهد داشت.
وی در مورد تســهیلات گمرک 
به واحدهای تولیدی صادرات محور 
تصریح کــرد: یکی از مــواردی که 
می تواند کمک به سزایی به واحدهای 
تولیدی و رونق اقتصادی کشور داشته 
باشــد، بحث ورود موقت تجهیزات، 
مواد اولیه و قطعــات مرتبط با تولید 
صادراتــی اســت که کالاهــا با اخذ 
ضمانتنامه بانکی معادل حقوق ورودی 

و تفویضی که بــه گمرکات اجرایی 
کشــور داده شده است می توانند وارد 
شده و بعد از پردازش و تولید محصول 
در حداقل زمان صادر شوند؛ بنابراین 
واحدهای تولیــدی می توانند از این 
ظرفیــت و از طریق گمرکات اجرایی 
استان محل فعالیت خود استفاده کنند.

معاون گمرک ایران افزود: استرداد 
حقــوق ورودی مواد اولیــه وارداتی 
کالاهــای واســطه ای کــه در کالای 
سرمایه ای و صادراتی به کار می روند 
نیز در همه گمرکات استان های کشور 
قابل انجام است و این امر نیز به بخشی 
از نقدینگی واحدهای تولیدی کمک 
می کند.عسگری در مورد رویه واردات 
خاطرنشــان داد: در حوزه واردات نیز 
گمرک بــرای واحدهــای تولیدی 
تسهیلاتی را قائل اســت، استفاده از 
انبارهای اختصاصی یکی از عواملی 
است که می تواند به کاهش هزینه های 

تولید کمک کند، 
بــه طوری کــه ایــن انبارها به 
مثابــه گمرک کوچکــی در آن واحد 
تولیدی اســت و بر اساس قراردادی 
که مــا با واحدهــای تولیدی منعقد 
می کنیم، کالاهای این واحدها از همه 
مبادی و گمــرکات مرزی می تواند با 

اولویت ترانزیت داخلی به مقصد انبار 
اختصاصی آن واحد تولیدی انتقال و 
تخلیه شــود. وی اضافه کرد: این امر 
کمک می کند تا هزینه های انبارداری 
کاهش یابــد و تخلیه و بارگیری  های 
متعدد حذف شود و در مجموع باعث 
کاهــش هزینه های انبارداری و حمل 

برای واحدهای تولیدی می شود.
معاون گمرک ایران با بیان اینکه 
هر واحد تولیدی متقاضی استفاده از این 
تسهیلات، می تواند به گمرکات استانی 
برای اســتفاده از انبارهای اختصاصی 
مراجعه کند، ابراز داشت: برای جبران 
نقدینگــی در بخش ورود کالا هم در 
قالب بخشــنامه ای که ریاســت کل 
گمرک، در ابتدای ســال جاری صادر 
کرد، بابت حقــوق ورودی و مالیات 
ارزش افــزوده بــا ضمانتنامه بانکی 
کالاهــا می توانند ترخیص شــوند و 
همین طور اگر امکان تودیع ضمانتنامه 
بانکی را نداشــته باشــند، واحدهای 
تولیدی می توانند با رویه نسیه بخشی 
از کالا را نگه دارند و بقیه را از گمرک 
ترخیص، به خط تولید منتقل و با فراهم 
شــدن نقدینگی بقیه کالا را از گمرک 
ترخیــص کنند. به گفته عســگری، 
واحدهایــی که در حوزه دارو و لوازم 

و تجهیزات پزشکی هستند، با حداقل 
اســناد و تعهد ریاست سازمان غذا و 
دارو به گمرک می توانند کالاهایشان را 
از گمرک ترخیص کنند. وی در مورد 
کالاهای اساسی خاطرنشان کرد: وارد 
کنندگان کالاهای اساسی و مورد نیاز 
کشور هم می توانند از تسهیلات حمل 
یکسره به شرط آماده بودن اسناد مورد 
نیاز از بنادر و مبادی ورودی کشور به 

صورت حمل یکسره ترخیص کنند.
معاون گمــرک ایــران درباره 
تسهیلات گمرک در ترخیص کالاهای 
ضــروری و مــورد نیــاز واحدهای 
تولیــدی ابراز داشــت: اگر واحدی، 
کالایی را نیاز داشــته باشد که خیلی 
اضطراری و فوری باشــد، می تواند 
تقاضای اعمــال ماده۴۲ از رییس کل 
گمرک جمهوری اســلامی ایران را 
داشته باشد و با تعهد وزیر مرتبط به آن 

بخش آن کالا ترخیص شود. عسگری 
با بیان اینکه گمرک جمهوری اسلامی 
ایران با همــکاری گمرکات اجرایی 
استان ها، رونق تولید مواردی که گفته 
شــد را در دســتورکار خود در سال 
۱۴۰۱ قــرار داده اســت، عنوان کرد: 
پارسال نیز عملیات تبادل ۱۶۴میلیون 
تن کالا به ارزش بیش از ۱۰۱.۶میلیارد 
دلار توســط گمرکات کشور انجام 
شــد که ۵۳ میلیــارد دلار آن واردات 
 و ۴۸.۶میلیــارد دلار آن صــادرات 
بوده اســت. وی ادامه داد: با این حجم 
تجــارت، اگر از همــه ظرفیت های 
قانونی مان استفاده کنیم، می توانیم به 
کاهش هزینه های واحدهای تولیدی 
و در نتیجه بــه صرفه بودن صادرات 
محصولات کشور بیانجامد و در نتیجه 
به رونق و توســعه اقتصادی کشــور 

کمک کنیم.

معاون گمرکی گمرک ایران خبر داد:

تسهیلات و کاهش هزینه  ترخیص برای رونق اقتصادی

گروه اقتصادی -وزیر نفت اظهار 
داشــت: طبق برآوردها باید طی هشت 
ســال ۸۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
در حوزه گاز صــورت گیرد تا به رقم 
یــک میلیارد و ۴۰۰ میلیون متر مکعب 
در تولید گاز برسیم. در حوزه نفت نیز 
برای تولید و همچنین نگهداشت نیاز به 

سرمایه گذاری بالایی داریم.
جواد اوجی در مراســم امضای 
تفاهم نامه همکاری مشــترک وزارت 
نفــت و شــهرداری تهــران در حوزه 
بهینه ســازی مصرف ســوخت با بیان 
اینکه ظرفیت پالایشی کشور در حوزه 
بنزیــن و نفت وگاز بــه میزان مصرف 
نزدیک می شــود اظهار داشت: یکی از 

وظایف وزارت نفت تولید نفت و گاز 
و سایر فرآورده ها است که امنیت انرژی 
کشور تامین می شود. بنابراین ضرورت 
ســرمایه گذاری روز به روز آشکارتر 

می شود.
وی افزود: با روند کنونی مصرف 
اگر ســرمایه گذاری نشود تولید دچار 
مشکل می شود سال گذشته ۸۵۰ میلیون 
متر مکعب گاز در شبکه مصرف شد و 
۲۵۰ میلیون متر مکعب کسری داشتیم 
که مجبور شــدیم صنایع و نیروگاه ها 
را محــدود کنیم تــا جوابگوی بخش 
خانگی و تجاری باشیم و دلیل آ ن عدم 
مصرف درست ســوخت و بالا بودن 
شدت مصرف عمدتا در بخش خانگی 

بخصوص در سه ماه فصل سرد سال و 
اوج مصرف گاز است. وزیر نفت گفت: 
طبق برآوردها باید طی هشت سال ۸۰ 
میلیارد دلار سرمایه گذاری در حوزه گاز 
صورت گیرد تا به رقم یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون متر مکعب در تولید گاز برسیم. 
در حوزه نفت نیز برای تولید و همچنین 
نگهداشت نیاز به سرمایه گذاری بالایی 
داریم. وی با بیــان اینکه اگر در حوزه 
نفت و پالایش سرمایه گذاری صورت 
نگیرد بایــد واردات فرآورده داشــته 
باشیم خاطرنشــان کرد: افزایش تولید 
و از ســوی دیگر بهینه سازی مصرف 
ســوخت و کاهش شــدت مصرف از 
رســالت های ما است. وی با بیان اینکه 

در حــال حاضــر بســیاری از صنایع 
مصرف سوخت بهینه ندارند و راندمان 
نیروگاه هــا نیز پایین اســت افزود: در 
کشور ما راندمان نیروگاه ها ۳۸ درصد 
است در حالی که در جهان این رقم ۴۸ 
درصد است بنابراین وزارت نفت باید 
شــدت مصرف را کنترل کند. اوجی با 
بیان اینکه سالانه در کشور ما ۸۰ میلیارد 
دلار یارانه ســوخت پرداخت می شود 
خاطرنشــان کرد: اگر مصرف سوخت 
نصف شود سالانه ۱۵۰ میلیارد دلار به 
ذخایر دولت اضافه می شود. وی گفت:  
هر متر مکعب گاز صادراتی ۳۵ سنت 
اســت اما ما آن را به قیمت یک ســنت 
به بخش خانگی توزیع می کنیم. قیمت 

ســوخت مایع نیز یک دلار در هر لیتر 
اســت که روزانه ۹۴ میلیون لیتر بنزین 
در کشور ما صرفه جویی می شود که اگر 
صرفه جویی شــود صرف صادرات و 

توسعه زیرساخت ها خواهد شد.
این مقام مســئول با بیــان اینکه 
یکی از اقدامات در حوزه بهینه سازی، 
بهینه ســازی مصــرف ، تمرکز روی 
بخش حمل و نقل و ســاخت اســت 

افــزود: مبحث ۱۹ ملی ســاختمان در 
دولت مصوب شــده که تاکید دارد در 
ســاختمان های جدید مسایل مربوط 
بــه مصرف انرژی باید رعایت شــود. 
شهرداری ها مکلف شده اند در صورت 
عدم رعایت پایان کار ندهند مگر اینکه 

رده بندی مشخص شده باشد.
وی یادآور شد: ما اسناد بالادستی 
خوبــی بــرای بهینه ســازی مصرف 

سوخت داریم و اتفاقات خوبی نیز در 
این حوزه افتاده است و اکنون نیز زمینه 
همکاری با شــهرداری برای نیل به این 
مقصود مهیا است. وزیر نفت با تاکیدبر 
لزوم صرفه جویــی در مصرف انرژی 
جهت صادرات بیشــتر و درآمدزایی 
برای کشور گفت: سال گذشته مجموع 
درآمــد حاصــل از صــادرات نفت 
فرآورده و پتروشیمی ۴۳ تا ۴۴ میلیارد 

دلار بوده اســت. وی خاطرنشان کرد: 
امیدوارم در کاهش مصرف انرژی قدم 
 برداریــم و این ظرفیت در شــهرداری 

وجود دارد.

اوجی مطرح کرد؛

نیاز به ۸۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری برای رسیدن به 
تولید ۱.۴ میلیارد متر مکعب گاز
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